
CNSLR Fratia |  Revista Presei 25 februarie 2021 1 

 

REVISTA PRESEI 

 

 

 Parlamentul începe dezbaterea bugetului de stat pe acest an 

Parlamentul începe joi dezbaterea proiectelor legii bugetului de stat şi legii 

bugetului asigurărilor sociale de stat pe anul 2021. 

 

Guvernul a transmis marţi Legislativului cele două proiecte de lege. 

 

Până joi dimineaţa, la ora 10,00, deputaţii şi senatorii pot depune amendamente la 

cele două proiecte. Acestea urmează să fie centralizate până la ora 12,00 şi 

transmise comisiilor parlamentare. 

 

Şedinţele comune ale comisiilor de specialitate ale Camerei Deputaţilor şi 

Senatului pentru examinarea şi depunerea avizelor la Comisiile pentru buget, 

finanţe şi bănci au loc joi, între orele 12,00 şi 16,00, conform calendarului de 

dezbatere aprobat de Birourile permanente reunite. Tot joi, între orele 14,00 - 

16,00, au loc dezbateri generale în cadrul Comisiilor pentru buget, finanţe şi bănci. 

 

Ulterior, până sâmbătă, la ora 14,00, sunt prevăzute dezbateri în cadrul Comisiilor 

pentru buget, finanţe şi bănci cu ordonatorii principali de credite şi elaborarea 

rapoartelor asupra proiectelor legii bugetului de stat şi legii bugetului asigurărilor 

sociale de stat pe anul 2021. 

 

Rapoartele Comisiilor pentru buget, finanţe şi bănci trebuie depuse luni, la ora 

10,00. 

 

Birourile permanente ale Camerei Deputaţilor şi Senatului se vor reuni luni, de la 

ora 14,00, pentru a stabili timpii de dezbatere în plenul Parlamentului. 
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Luni, începând cu ora 16,00, va avea loc şedinţa comună a Camerei Deputaţilor şi 

Senatului, fiind programate dezbateri generale şi dezbateri pe anexe, iar marţi va fi 

dat votul final la proiectele legii bugetului de stat şi legii bugetului asigurărilor 

sociale de stat pe anul 2021.  

(Sursa: Agerpres) 

 

 Minerii din Valea Jiului vor primi banii restanţi pentru tichetele de masă şi 

de transport 

Minerii de la Complexul Energetic Hunedoara vor primi, în scurt timp, şi banii 

restanţi pentru tichetele de masă şi de transport. 

Guvernul a aprobat o hotărâre prin care alocă 11 milioane de lei din bugetul 

Ministerului Muncii pentru aceste drepturi. Tichetele de masă şi transport nu mai 

fuseseră acordate de 10 luni, potrivit reprezentanţilor minerilor. 

Luni, Guvernul a aprobat şi hotărârea prin care salariile pot fi plătite, timp de 3 

luni, din fondul de garantare. 

Zeci de mineri au protestat blocându-se în subteran din cauză că nu au primit banii 

la timp. 

"A fost aprobat un act normativ săptămâna trecută şi astăzi (miercuri - n.r.) am 

aprobat o completare. Ştiţi foarte bine că minerii au primit anul trecut salariile, dar 

nu au primit acea suplimentare, tichete şi alte sporuri, care erau reglementate prin 

contractul colectiv de muncă. Pentru că este o companie în insolvenţă, a trebuit să 

facem o hotărâre de guvern separată şi să găsim o sursă. S-a aprobat, o să fie 

publicată cred că în următoarele minute, ca să ne asigurăm că banii ajung cât mai 

repede la mineri în Valea Jiului", a declarat  premierul Florin Cîţu într-o conferinţă 

de presă susţinută după şedinţa de guvern. 

(Sursa: stiri.tvr.ro) 
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 Consiliul Național al FAIR-MediaSind  a stabilit strategia din Cultură și  

Mass-Media  împotriva politicii de austeritate impusă de Guvernul Cîțu 

 

Delegații prezenți ieri, 23 februarie 2021, la Consiliul Național al Federației 

Cultură și Mass-Media  FAIR-MediaSind, singura organizație reprezentativă, 

conform legii, la nivel de sector Cultură și Mass-Media, au stabilit și votat strategia 

organizației pentru anul 2021. Aceștia solicită Guvernului României să nu distrugă 

acest important domeniu, adoptând măsuri populiste, cum ar fi eliminarea 

drepturilor prevăzute în Legea Salarizării, precum și ]n contractele colective de 

muncă negociate de organizație în principalele instituții din sectorul cultură și 

mass-media.  

 

Federația FAIR-MediaSind atrage atenția guvernanților că lipsa dialogului social 

cu reprezentanții organizațiilor sindicale din sector a generat situația dezastruoasă 

în care se află acum cei peste 100 000 de lucrători din cultură și mass-media. 

Conducătorii Ministerului Culturii, de cele mai multe ori oameni fără viziune, 

numiți politic, au adoptat politici păguboase, care au demonstrat că, mai ales în 

perioade de criză cum este aceasta pe care o traversăm, pot produce adevărate 

drame umane în sistem, atât în instituțiile centrale cât și în cele locale.  

 

Cât privește domeniul mass-media situația este la fel de gravă, pentru că lipsesc 

măsurile de protecție a sănătății angajaților, dar și a locurilor lor de muncă, fapt ce 

aduce atingere interesului public.  Să nu uităm că instituțiile de media au o 

importanță vitală pentru informarea cetățenilor în astfel de perioade grele. Or, o 

presă cu vulnerabilități nu poate garanta corectitudinea informației.  

 

Consiliul Național solicită coaliției aflate la guvernare modificarea de urgență a 

Legii nr.62/2011 în scopul deblocării dialogului social la nivel de sector și de 

instituții, precum și în domeniul negocierilor colective. Suntem singura țară din 

Uniunea Europeană în care nu există contracte colective negociate la nivel de 

sector, din cauza condițiilor imposibile impuse de către legislație. Suntem singura 

țară din UE în care este restricționat dreptul la grevă! 
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Totodată, FAIR-MediaSind solicită eliminarea prevederilor referitoare la 

impunerea contractelor de muncă pe perioadă determinată din Ordonanța 

nr.21/2007 pentru a se acorda posibilitatea angajaților să încheie în instituțiile de 

spectacole și concerte contracte pe perioadă nedeterminată, drept refuzat multor 

salariați din aceste instituții. 

 

Consiliul Național al FAIR-MediaSind salută intenția coaliției de a demite 

actualele conduceri ale Societății Române de Televiziune și Societății Române de 

Radiodifuziune, dar consideră că acest demers nu este suficient fără  modificarea 

Legii nr.41/1994, în sensul depolitizării, profesionalizării și modernizării 

serviciilor publice de radio și televiziune. 

 

De asemenea, modificarea și completarea Legii nr 153/2017 precum și a Legii nr 

263/2010, în sensul corectării unor erori evidente, sunt priorități pentru FAIR-

MediaSind pentru anul 2021. 

 

Atragem atenția că de câteva luni, în  Uniunea Europeană, organizațiile 

internaționale la care FAIR-MediaSind este afiliată cu drepturi depline – Federația 

Internațională a Jurnaliștilor, Federația Internațională a Muzicienilor, Federația 

Internațională a Actorilor, UNI Global Union, Federația Europeană a Jurnaliștilor 

(FEJ), UNI-MEI - au solicitat Comisiei Europene și Parlamentului European să 

întreprindă acțiuni rapide, direcționate și coordonate în sprijinul tuturor lucrătorilor 

- salariați și angajați independenți - și companii, ca răspuns la impactul social și 

economic devastator al crizei globale COVID-19 asupra sectorului mass-media. 

 

În cazul în care aceste măsuri nu vor fi puse în aplicare, Consiliul Național al FAIR 

MediaSind va fi convocat în sesiune extraordinară pentru a decide declanșarea 

acțiunilor de protest la nivel de sector cultură și mass-media. 

 
(Sursa: Consiliul Național al Federației Cultură și Mass-Media FAIR-MediaSind) 
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 Mizilicul cedat de sindicalistii Metrorex pentru inca 10 ani de exploatare a 

spatiilor comerciale de la metrou: 4% din incasari 

Membrii Sindicatului Metrorex au propus conducerii companiei sa le cedeze 4% 

din incasarile pentru spatiile comerciale din subteran, in schimbul prelungirii 

contractului cu inca 10 ani. 

Astfel, Metrorex va castiga 40% din incasarile pentru magazinele si tarabele din 

subteran, o crestere de la 36%, cat are in prezent, in timp ce sindicalistii vor 

ramane cu grosul, 60%. 

 

Conditia este ca contractul sa fie prelungit pentru o perioada de 10 ani, se arata 

intr-o adresa depusa la secretariatul companiei de stat si semnata de cinci lideri 

de sindicat, citata de Buletin de Bucuresti. 

 

Sindomet Servcom, firma controlata in totalitate de Sindicatul Unitatea - Sindicatul 

Liber din Metrou (USLM), se mai angajeaza sa modernizeze spatiile detinute. 

 

Sindomet Servcom a raportat, in 2019, o cifra de afaceri de 7,9 milioane de lei, un 

profit de 6,1 milioane de lei si are 49 de angajati, potrivit Confidas. 

 

La inceputul lunii februarie, ministrul Transporturilor, Catalin Drula, anunta ca a 

semnat mandatul Corpului de Control pentru a investiga renegocierea contractului 

colectiv de munca, dupa ce sindicalistii din Metrorex au obtinut o crestere de 

salarii de 18%, in contextul scaderii veniturilor companiei. 

(Sursa: ziare.com) 

 

 Avocatul Poporului a atacat la CCR legea ce le interzice cadrelor militare sa 

se asocieze in sindicate 

Avocatul Poporului a formulat exceptie de neconstitutionalitate privind prevederi 

din Legea dialogului social si o sintagma din Legea privind statutul cadrelor 

militare, considerand ca interzicerea absoluta a dreptului de asociere in sindicate a 

cadrelor militare este contrara dispozitiilor constitutionale si conventionale. 

 

https://ziare.com/stiri/metrorex/
https://ziare.com/stiri/sindicat/
https://buletin.de/bucuresti/sindicatul-metrorex-cedeaza-4-din-incasarile-pentru-spatiile-comerciale-din-subteran-catre-companie-modificarea-propusa-scade-veniturile-la-60-pentru-organizatie/?fbclid=IwAR2D_fkbTfJd1TXyIjdJENaokTCzXubV2llzB4A3w6t9Iv21bblUekdfc50
https://app.confidas.ro/profil/378341-sindomet-servcom-srl
https://ziare.com/catalin-drula/
https://ziare.com/stiri/metrorex/drula-despre-sindicalistul-ion-radoi-de-la-metrorex-lideri-care-i-i-dau-aere-de-efi-de-cartel-1660036
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"Prevederile articolului 4 din Legea nr. 62/2011 a dialogului social, republicata, cu 

modificarile si completarile ulterioare, cu referire la personalul militar, precum si 

sintagma 'cu exceptia celor sindicale' din cuprinsul dispozitiilor articolului 29, 

alineat 1, litera e din Legea nr. 80/1995 privind statutul cadrelor militare, cu 

modificarile si completarile ulterioare, aduc atingere art. 20 art. 40 alin. (1) si art. 

53 din Constitutia Romaniei, prin raportare la art. 11 din Conventia pentru apararea 

drepturilor omului si a libertatilor fundamentale", prevede exceptia de 

neconstitutionalitate postata, miercuri, pe site-ul Avocatului Poporului. 

 

Articolul 4 din Legea nr. 62/2011 stipuleaza ca persoanele care detin functii de 

demnitate publica conform legii, magistratii, personalul militar din Ministerul 

Apararii Nationale, Ministerul Administratiei si Internelor, Serviciul Roman de 

Informatii, Serviciul de Protectie si Paza, Serviciul de Informatii Externe si din 

Serviciul de Telecomunicatii Speciale, unitatile si/sau subunitatile din subordinea 

ori coordonarea acestora nu pot constitui si/sau adera la o organizatie sindicala. 

 

Potrivit articolului 29, alineat 1, litera e din Legea nr. 80/1995, cadrelor militare in 

activitate le este restransa exercitarea unor drepturi si libertati astfel: e) constituirea 

in diferite forme de asociere cu caracter profesional, tehnico-stiintific, cultural, 

sportiv-recreativ sau caritabil, cu exceptia celor sindicale ori care contravin 

comenzii unice, ordinii si disciplinei specifice institutiei armatei, este permisa in 

conditiile stabilite prin regulamentele militare. 

 

"Interzicerea absoluta a dreptului de asociere in sindicate a cadrelor militare este 

contrara dispozitiilor constitutionale si conventionale, care garanteaza dreptul de 

asociere a cetatenilor in sindicate, masura fiind o ingerinta nejustificata si 

disproportionata in raport cu scopul urmarit. Sub acest aspect, Curtea Europeana a 

Drepturilor Omului a stabilit ca exceptiile de la regula dreptului de asociere trebuie 

interpretate in mod restrictiv si doar motive pertinente si serioase pot justifica 

restrictiile acestui drept. Orice incalcare trebuie sa corespunda 'unei nevoi sociale 

stringente'", afirma Avocatul Poporului. 

(Sursa: ziare.com) 

 

https://ziare.com/pensii-speciale/parlamentari/avocatul-poporului-nu-a-sesizat-ccr-pentru-legea-care-elimina-pensiile-speciale-ale-parlamentarilor-actul-normativ-va-fi-promulgat-de-iohannis-1663872
https://ziare.com/pensii-speciale/parlamentari/avocatul-poporului-nu-a-sesizat-ccr-pentru-legea-care-elimina-pensiile-speciale-ale-parlamentarilor-actul-normativ-va-fi-promulgat-de-iohannis-1663872
https://avp.ro/
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 Președintele Iohannis a promulgat legea prin care sunt eliminate pensiile 

speciale ale parlamentarilor. 

„Președintele României, domnul Klaus Iohannis, a semnat miercuri, 24 februarie 

a.c., decretul privind promulgarea Legii pentru modificarea Legii nr. 96/2006 

privind Statutul deputaților și al senatorilor”, anunță Administrația Prezidențială. 

Actul normativ va intra în vigoare după publicarea în Monitorul Oficial. 

Legea a fost inițiată de PSD, cu numeroase amendamente preluate de la USR-Plus 

şi PNL. Reamintim, UDMR nu a votat această lege. 

Marți, Avocatul Poporului a anunțat că nu va sesiza CCR pe această lege, deoarece 

“nu există nici un element de neconstituționalitate”. 

Un document obținut săptămâna aceasta de G4Media arată că 827 de foști 

parlamentari primesc pensii speciale în prezent, în timp ce pensia medie a unui fost 

parlamentar este de 5.741 de lei, iar cea mai mare pensie ajunge la aproape 15 mii 

de lei. 

(Sursa: biziday.ro) 

 

 Ajutoarele de stat HoReCa: Noul termen pentru plățile către firme, din 

Ordonanta 10/2021 

S-a stabilit un nou termen până la care statul va plăti ajutoare firmelor HoReCa 

drept despăgubiri pentru scăderea activității din anul 2020. Ordonanța de urgență 

10/2021 mai prevede și că beneficiarii ajutoarelor de stat HoReCa vor trebui să 

apeleze, pe cheltuiala lor, la contabili CECCAR sau auditori financiari pentru a 

putea aplica (consultă la finalul articolului forma consolidată a ordonanței de 

urgență aplicabile). 

Miercuri seara, s-a publicat în Monitorul Oficial nr. 186/24 februarie 2021 noua 

Ordonanță de urgență 10/2021, care modifică OUG 224/2020, prin care s-a instituit 

schema de ajutoare de stat HoReCa. 

https://www.g4media.ro/document-ultima-pensie-speciala-numarul-fostilor-parlamentari-care-primesc-pensii-speciale-a-crescut-semnificativ-fata-de-anul-trecut-au-crescut-si-pensiile-speciale-cea-mai-mare-fiind-de-aproape-1.html?source=biziday
https://www.startupcafe.ro/finantari/ajutoare-stat-horeca-ordonanta-de-urgenta-224-monitorul-oficial-calendar.htm
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Reamintim că guvernul a alocat 1 miliard de lei din bugetul de stat, prin proiectul 

de buget 2021, pentru această schemă, mult sub nivelul inițial de 2,5 miliarde de lei 

(500 de milioane de euro) prevăzut ca fiind estimat prin vechea OUG 224/2020. 

Principalele modificări aduse de OUG 10/2021 la schema de ajutare de stat 

HoReCa: 

1. Statul le va plăti beneficiarilor ajutoarele până la 30 iunie 2022, cel târziu, 

conform noii OUG 10/2021. De asemenea, ajutoarele se vor da după 

comunicarea de către Comisia Europeană a deciziei de autorizare a 

schemei. „Modificarea și/sau completarea prezentei scheme de ajutor de stat 

își produc(e) efectele de la data comunicării de către Comisia Europeană a 

deciziei de autorizare” - se precizează în OUG 10/2021.  În vechea OUG 

224/2020 se prevedea că  semnarea contractului de finanțare cu beneficiarul 

se făcea până pe 30 iunie 2021, iar plata sumelor în 30 de zile de la semnarea 

contractului de finanțare. 

2. Ministerul Economiei are la dispoziție 60 de zile începând de azi pentru a 

emite procedura de implementare a schemei HoReCa, prin ordin al 

ministrului Claudiu Năsui, ceea ce înseamnă că schema va porni probabil 

prin luna mai 2021.  Conform vechii ordonanțe 224/2020, Ministerul 

Economiei ar fi trebuit să emită procedura până la sfârșitul lunii ianuarie 

2021 deja, ceea ce ar fi însemnat că înscrierile ar fi trebuit să pornească în 

perioada în care ne aflăm acum sau prin martie. 

3. Se mai introduce o a 12-a categorie de beneficiari: ghizii de turism care au 

desfășurat activități pe codul CAEN 7990. Celelalte 11 coduri CAEN 

eligibile rămân în vigoare ca și înainte: agenții de turism licențiate care 

desfășoară activități conform codurilor CAEN 7911, 7912, 7990, structuri de 

primire turistice cu funcțiuni de cazare clasificate, care desfășoară activități 

conform codurilor CAEN 5510, 5520, 5530, 5590, structuri de alimentație, 

care desfășoară activități conform codurilor CAEN 5610, 5621, 5629, 5630. 

4. Se vor acorda ajutoare de stat HoReCa plafonate la 800.000 de euro fiecare, 

dar ajutoarele însumate primite de o firmă și prin alte scheme nu trebuie să 

depășească 1,8 milioane de euro (noul prag setat de Comisia Europeană în 

cadrul temporar). 

https://www.startupcafe.ro/finantari/schema-horeca-modificare-bani.htm
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5. Valoarea ajutoarelor va fi de 20% din scăderea activității beneficiarului în 

anul 2020 comparativ cu anul 2019. Baza de calcul va fi stabilită în 3 

moduri, pentru diverse tipuri de beneficiari: 

6. Firmele care raportează cifra de afaceri vor primi 20% din cuantumul cu 

care a scăzut cifra de afaceri în anul 2020 față de 2019. 

7. Beneficiarii care aplică regimul special pentru agențiile de turism conform 

art. 311 din Codul fiscal vor primi 20% din diferența dintre volumul 

facturilor emise pentru serviciile turistice, inclusiv marja, aferente anului 

2019 și volumul din 2020. 

8. Beneficiarii care țin evidența în partidă simplă, conform art 1, alin (5) din 

Legea contabilității 82/1991, vor primi 20% din diferența între încasările 

obișnuite din activitatea eligibilă pe anul 2019 și cele de pe anul 2020. 

9. Baza de calcul a ajutorului trebuie certificată și asumată fie de către un 

expert contabil sau o societate de expertiză contabilă membru/membră al/a 

Corpului Experților Contabili și Contabililor Autorizați din România 

(CECCAR), fie de către un auditor financiar sau o firmă de audit 

membru/membră a Camerei Auditorilor Financiari din România. Acești 

experți vor fi selectați și plătiți de către beneficiari. 

10. Ministerul Economiei va face un protocol de colaborare cu ANAF, să 

verifice, pe urmă, cifra de afaceri a unor beneficiari, selectați în urma 

analizei de risc fiscal. 

11. S-a schimbat și modalitatea de atribuire a ajutoarelor. Acum, dacă valoarea 

însumată a cererilor de finanțare depășește creditul de angajament sau 

bugetar alocat pentru schemă, angajarea, respectiv plata către beneficiari se 

va face proporțional, prin raportarea sumei aprobate pentru fiecare beneficiar 

la suma totală a cererilor de finanțare aprobate - conform noii OUG 10/2021. 

De menționat că în vechea OUG 224/2020, plățile se făceau pe principiul 

primul venit-primul servit, care a fost eliminat acum. De asemenea, în 

vechea OUG era prevăzut un buget estimat la 500 de milioane de euro (2,5 

miliarde de lei) pentru schema HoReCa, ce era socotit pentru 73.211 

beneficiari.  



CNSLR Fratia |  Revista Presei 25 februarie 2021 10 

 

Dar acum, prin bugetul de stat propus de Guvern (trimis la Parlament) se 

prevede un buget de 1 miliard de lei, însă numărul de beneficiari estimat a 

rămas tot 73.211. În plus, noua OUG 10 a introdus un nou coda CAEN - 

pentru ghizi. Astfel, dacă volumul solicitărilor depășește bugetul alocat 

schemei vor scădea și ajutoarele obținute individual. 

12. Firmele beneficiarii vor fi obligate să mențină activitatea pentru care au 

primit finanțarea cel puțin 12 luni de la data plății, respectiv 24 de luni în 

cazul celor care au luat granturi de peste 200.000 de euro - conform noii 

OUG 10/2021. În vechea ordonanță se prevedea un termen de numai 6 luni. 

Accesează AICI forma consolidată a OUG 224/2020, modificată prin OUG 

10/2021, privind schema de ajutoare HoReCa.  

(Sursa: hotnews.ro) 

 

 1.27% -  rata şomajului înregistrat în evidenţele AMOFM Bucureşti în luna 

ianuarie 2021 

La sfârșitul lunii ianuarie, în evidențele Agenției Municipale pentru Ocuparea 

Forței de Muncă Bucureşti erau înregistrați 15074 șomeri (din care 8153 femei), 

rata șomajului fiind de 1.27%.  

Comparativ cu luna precedentă, când rata șomajului a fost de 1.28%, în această 

lună, acest indicator s-a diminuat cu 0.78%. 

Din totalul de 15074 persoane înregistrate în evidențele AMOFM Bucureşti, 4706 

erau beneficiari de indemnizţie de şomaj, iar 10368 erau șomeri neindemnizați. În 

ceea ce privește mediul de rezidență, 0 șomeri provin din mediul rural și 15074 

sunt din mediul urban. 

 

 

 

 

http://legislatie.just.ro/Public/DetaliiDocument/235872
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Structura șomajului pe grupe de vârste se prezintă sugestiv astfel: 

 

 

 

 

 

Șomerii cu studii liceale au ponderea cea mai mare în totalul şomerilor înregistraţi 

în evidenţele AMOFM Bucureşti (34.47%), urmat de cei cu studii superioare 

(27.78%), iar 18.34% au absolvit şcoala profesională/de arte şi meserii. Șomerii cu 

nivel de studii gimnaziale reprezintă 16.35% din totalul șomerilor înregistrați, cei 

cu studii postliceale sunt 1.98%, iar cei cu studii primare şi fără studii, 1.08%. 

Structura șomerilor înregistrați pe nivel de ocupabilitate, stabilit prin profilare, se 

prezintă astfel: 1943 persoane foarte greu ocupabile, 4502 greu ocupabile, 4413 

mediu ocupabile, iar 4216 sunt persoane ușor ocupabile. Încadrarea într-o categorie 

de ocupabilitate se realizează ca urmare a activităţii de profilare a persoanelor 

înregistrate în evidenţele noastre. Informaţii detaliate despre structura şomajului la 

nivelul municipiului Bucureşti sunt afişate pe pagina de internet a AMOFM 

Bucureşti, la adresa www.bucuresti.anofm.ro. 

(Sursa: anofm.ro) 

 

 

 

Grupa de 

vârstă 

Stoc la 

finele lunii 

Total 15074 

< 25 ani 302 

între 25-29 1354 

între 30-39 3609 

între 40-49 4356 

între 50-55 3074 

> 55 ani 2379 

http://www.bucuresti.anofm.ro/
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 Economii mai mari și împrumuturi mai puține, pe timp de pandemie 

Românii fac din ce în ce mai puține credite şi mai multe economii. Pandemia i-a 

îndemnat la prudenţă, fapt care va continua şi în perioada următoare. Datele Băncii 

Naţionale arată că depozitele din bănci au crescut, în medie, cu 16% la începutul 

anului, faţă de perioada similară din 2020. 

Creditele în lei acordate populației au crescut cu doar 0,4% în ianuarie, față de luna 

decembrie, arată cele mai recente date ale Băncii Naționale. Este cea mai mică rată 

lunară de creștere din ultima jumătate de an. 

Suma împrumutată în lei în ianuarie e însă cu 9% mai mare decât cea din perioada 

similară a anului trecut. 

În schimb, creditul în valută acordat populației a scăzut cu 9% față de ianuarie 

2020 și cu un procent față de luna decembrie. 

Cresc însă economiile în bănci. 

În ianuarie, depozitele în lei au fost mai mari cu 16,5% față de perioada similară a 

anului trecut. 

Și economiile în valută au crescut la fel de mult. 

Specialiștii recomandă să ne documentăm în ce condiții depunem banii în bănci. 

Dobânzile anuale la un depozit în lei variază între 0,9% și 3,8%. Multe sunt însă 

mai mici decât rata anuală a inflației care în ianuarie a urcat la 2,99%. Câștigul din 

dobândă este astfel anulat de scăderea puterii de cumpărare. 

(Sursa: stiri.tvr.ro) 

 

 ROBOR la 3 luni, cel mai folosit indicator pentru credite, a staţionat ieri la 

1,55% 

Indicele ROBOR la 3 luni, folosit pentru calcularea dobânzilor variabile la 

creditele în lei contractate înainte de luna mai 2019, a staţionat ieri la 1,55%, 

potrivit datelor agregate de la BNR.  
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Scăderea înregistrată de ROBOR de la începutul acestui an a fost influenţată de 

deciziile BNR de ajustare a dobânzii-cheie şi a ratelor facilităţilor permanente din 

jurul acesteia. 

În prima zi din acest an, indicele ROBOR la 3 luni afişa o cotaţie de 2,01%, după 

care a început să scadă sub 2%. Indicele ROBOR la 3 luni a încheiat anul 2020 la 

2,03% pe an, în timp ce la începutul anului 2020 era de 3,19% pe an. ROBOR la 3 

luni reprezintă dobânda la care băncile îşi acordă împrumuturi cu o maturitate la 

trei luni. 

Totodată, ROBOR este indicatorul monetar în funcţie de care se calculează 

dobânzile variabile pentru creditele de consum şi ipotecare acordate în lei înainte 

de luna mai 2019. Pentru creditele retail noi în lei din primăvara anului 2019 a fost 

introdusă o nouă referinţă - indicele de referinţă trimestrial pentru creditele 

acordate consumatorilor - IRCC, care a înlocuit ROBOR. Valoarea IRCC 

aplicabilă în T1/2021 este de 1,88%.  

(Sursa: zf.ro) 

 

 Datoria publică a României a explodat în 2020, ajungând la 498 mld. lei, 

plus 124 mld. lei în numai un an, 47% din PIB. Pandemia a costat bugetul 

statului 50 de miliarde de lei 

Un plus de 124 de mil. lei (25 mld. euro) au însemnat împrumuturile noi în 2020, 

ceea ce a dus datoria publică totală a statului la 498 mld. lei, echivalent a 47,7% 

din PIB. 

Datele Ministerului de Finanţe arată că datoria publică a crescut în 2020 cu 33% 

faţă de cea înregistrată în 2019, de la 373 mld. lei la 498 mld. lei. 

Saltul datoriei este uriaş, iar dacă Comisia Europeană anticipa acum un an că 

datoria publică a României va ajunge la 90% din PIB la orizontul lui 2030 (din 

cauza legii pensiilor şi a majorărilor agresive de salarii publice), acum acest orizont 

se apropie. 
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Statul s-a îndatorat în 2020 cu 124 mld. lei (25,3 mld. euro), o sumă mai mare cu 5 

miliarde de euro decât cea pe care o primea România în urmă cu 12 ani de la FMI, 

Banca Mondială şi Comisia Europeană şi care a fost considerată, la acea vreme, o 

valoare ce nu va putea fi vreodată suportată în viitor. 

Datoria creşte pentru că deficitul bugetar a fost de 102 mld. lei, echivalentul a 

9,9% din PIB. Anul acesta este prevăzută o rearanjare fiscală, cu un deficit în 

scădere până la 7,1% din PIB. 

Opoziţia acuză guvernul că a alcătuit un buget „de austeritate“, bugetarii 

protestează că li s-au îngheţat salariile, iar susţinerea guvernului în parlament este 

destul de subţire. 

(Sursa: zf.ro) 

 

 Noi reglementari ale ANRE pentru schimbarea furnizorului de energie: 

Consumatorii casnici vor trebui să comunice indexul / Ofertele trebuie să 

arate din ce este compus prețul 

Autoritatea Națională de Reglementare în Domeniul Energiei (ANRE) a pus în 

dezbatere publică un proiect de ordin prin care sunt introduse noi obligații legate 

de liberalizarea pieței energiei. ANRE susține că ordinul are scopul de a clarifica 

unele aspecte legate de documentele necesare încheierii contractului de furnizare a 

energiei electrice. Potrivit proiectului de ordin, consumatorii casnici trebuie să 

comunice la schimbarea furnizorului indexul autocitit. Ordinul mai prevede și ce 

trebuie să conțină oferta tip și din ce este compus prețul, acesta urmând să fie 

prezentat defalcat pe componente. 

Clientul casnic și clientul noncasnic vor comunica noului furnizor indexul autocitit. 

Acest lucru va fi făcut la data transmiterii notificării de schimbare a furnizorului. 

 

Noul furnizor are obligaţia de a prelua şi de a transmite operatorul de rețea indexul 

autocitit de clientul final, odată cu comunicarea datelor referitoare la contractul de 

furnizare. 
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Indexul autocitit se ia în considerare de către operatorul de rețea la stabilirea 

consumului de energie electrică în procesul de schimbare a furnizorului. 

În cazul în care clientul final nu transmite indexul autocitit, operatorul de rețea are 

obligaţia citirii indexului echipamentului de măsurare în perioada cuprinsă între 

data transmiterii notificării de schimbare şi data schimbării efective a furnizorului. 

 

Furnizorii sunt obligați să publice oferte-tip, cumulativ, prin următoarele mijloace 

proprii: 

 pe pagina proprie de internet; 

 în aplicaţia informatică „Comparator al ofertelor-tip de furnizare a energiei 

electrice“ publicată pe pagina de internet a ANRE; 

 la punctul unic de contact. 

 

Ce conține oferta-tip: 

 datele de identificare ale furnizorului ofertant; 

 perioada de valabilitate a ofertei-tip; 

 data-limită de încheiere a contractului de furnizare ; 

 perioada de aplicare a ofertei – tip, ce reprezintă perioada în care se aplică 

preţul din oferta-tip şi condiţiile asociate; 

 tipul de client final care poate opta pentru oferta-tip respectivă; 

 perioada de facturare; 

 preţul energiei electrice furnizate defalcat pe componente, respectiv preţul 

energiei electrice care include tariful pentru serviciul de transport 

componenta de injecţie în reţea TG, tariful pentru serviciul de transport 

componenta de extragere din reţea TL, tariful pentru serviciul de sistem, 

tariful pentru serviciul de distribuţie, taxe şi contribuţii stabilite prin 

dispoziţiile legale în vigoare; 
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 descrierea serviciilor oferite; în cazul în care este oferit un „pachet de 

servicii“, prin includerea în acesta, pe lângă furnizarea energiei electrice, şi a 

altor servicii, se vor prezenta condiţiile în care se oferă acestea, iar pentru 

fiecare serviciu se vor specifica informaţiile corespunzătoare categoriei de 

servicii din care face parte; 

 termenele, modalităţile şi condiţiile de plată a facturii; 

 opţiunile privind modul de transmitere a facturii, printre care şi transmiterea 

pe cale electronică; 

 durata contractului, condiţiile de reînnoire/prelungire şi de încetare a 

prestării serviciilor şi a contractului, cu precizarea termenelor şi a condiţiilor 

de denunţare unilaterală a acestuia; 

 modalitatea de acceptare a ofertei-tip; 

 documentele necesare pentru încheierea contractului; 

 principalele condiţii contractuale inclusiv eventuale comisioane de încetare a 

contractului de furnizare 

Ce documente sunt necesare pentru încheierea unui contract 

Pentru încheierea contractului de furnizare a energiei electrice, solicitantul 

trebuie să prezinte furnizorului următoarele documente: 

a) cererea de încheiere a contractului; în cazul solicitantului care alege o ofertă-tip, 

în cerere trebuie să se precizeze opţiunea acestuia privind oferta aleasă; 

b) copia actului de identitate/certificatului de înregistrare la Oficiul Naţional al 

Registrului Comerţului al solicitantului; 

c) copia documentului din care rezultă deținerea în proprietate sau în folosință a 

spaţiului care face obiectul locului de consum, din care, la solicitarea şi pentru 

protecţia clientului final, se pot șterge/anonimiza părţi nerelevante pentru 

activitatea de furnizare a energiei electrice. Documentul poate fi orice act care 

atestă dreptul de proprietate sau de folosință, la alegerea solicitantului, inclusiv  
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adeverința eliberată de administraţia publică locală în a cărei rază teritorială este 

situat imobilul din care rezultă că solicitantul este cunoscut că deţine imobilul sub 

nume de proprietar; în cazul în care documentul atestă un drept de folosinţă 

temporară asupra acestui spaţiu printr-un act încheiat cu proprietarul, solicitantul 

trebuie să prezinte acordul scris al proprietarului de drept pentru încheierea 

contractului de furnizare a energiei electrice, dacă această menţiune nu se regăseşte 

înscrisă în actul doveditor al dreptului de folosinţă; în cazul în care solicitantul nu 

deţine un document care să ateste dreptul de proprietate sau de folosinţă asupra 

acestui spaţiu sau documentul respectiv nu are caracter definitiv, dar acesta declară 

în scris pe propria răspundere ca foloseşte legal spaţiul respectiv, atât timp cât 

locul de consum nu este revendicat de altcineva, furnizorul poate încheia un 

contract de furnizare a energiei electrice pe durată limitată de timp, de cel mult un 

an, cu posibilitatea de prelungire. 

 

Prezentarea documentelor, precum şi încheierea contractului de furnizare a energiei 

electrice se pot realiza şi prin mijloace electronice 

 

La cererea clientului final a unei oferte de furnizare, furnizorul este obligat să 

comunice într-un interval de cel mult 15 zile lucrătoare, o ofertă privind condiţiile 

echitabile de furnizare a energiei electrice, care conţine, obligatoriu, preţul de 

furnizare, termenii de plată şi data-limită de încheiere a contractului de furnizare. 

 

O ofertă-tip de furnizare publicată de furnizor pe pagina proprie de internet şi la 

punctul unic de contact nu poate fi modificată în perioada de valabilitate a acesteia, 

iar clientul final poate încheia contractul de furnizare a energiei electrice în baza 

ofertei-tip, dacă data transmiterii cererii de încheiere a contractului în baza ofertei-

tip este în perioada de valabilitate a ofertei-tip. 

 

Furnizorul are obligaţia să includă în contractul de furnizare a energiei electrice 

toate informaţiile din oferta aleasă de client, dar fără a se limita la acestea. 

La încheierea unui contract de furnizare a energiei electrice furnizorul îşi asumă 

responsabilitatea respectării tuturor obligaţiilor sale pe piaţa de energie electrică, 

aferente furnizării energiei electrice la locul de consum respectiv, inclusiv cele 

privind echilibrarea consumului de energie electrică. 

 



CNSLR Fratia |  Revista Presei 25 februarie 2021 18 

 

Clienţii finali care au calitatea de prosumatori pot solicita furnizorilor de energie 

electrică cu care încheie/au încheiat contractul de furnizare a energiei electrice 

încheierea contractului de vânzare-cumpărare a energiei electrice produse în 

centralele electrice din surse regenerabile de energie cu puteri electrice instalate de 

cel mult 100 kW pe loc de consum şi care nu beneficiază de sistemul de promovare 

prin certificate verzi şi livrate în reţeaua electrică, cu respectarea Regulilor de 

comercializare a energiei electrice produse în centrale electrice din surse 

regenerabile cu putere electrică instalată de cel mult 100 kW aparţinând 

prosumatorilor şi a Contractului-cadru aprobate prin ordin al preşedintelui ANRE 

în vigoare. 

Cum poate rezilia un furnizor contractul 

În cazul furnizării energiei electrice în baza unui contract încheiat pe piaţa 

concurenţială, pentru neachitarea de către clientul final în termenul scadent 

prevăzut în contractul de furnizare a energiei electrice a facturii reprezentând 

contravaloarea consumului de energie electrică aferent unui loc de consum, 

furnizorul are următoarele drepturi: 

 să aplice penalităţi de întârziere în termenul şi în condiţiile prevăzute în 

contractul de furnizare a energiei electrice; 

 să solicite clientului final constituirea/actualizarea/reconstituirea garanţiei 

financiare, în conformitate cu Procedura privind regimul garanţiilor 

financiare constituite de către clienţii finali la dispoziţia furnizorilor de 

energie electrică în vigoare; 

 să solicite OR întreruperea alimentării cu energie electrică a locului de 

consum, cu condiţia transmiterii către clientul final, printr-o modalitate de 

comunicare agreată de părţi prin contractul de furnizare a energiei electrice, 

a unui preaviz cu minimum 5 zile lucrătoare înainte de data prevăzută pentru 

întreruperea alimentării cu energie electrică; 

 

Este prevăzut dreptul furnizorului să rezilieze contractul de furnizare a energiei 

electrice, în următoarele condiţii cumulative: 

 a comunicat clientului final preavizul de deconectare; 
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 a comunicat clientului notificarea de reziliere a contractului cu minimum 15 

zile înainte de data rezilierii şi clientul final nu a achitat factura până în ziua 

anterioară datei de reziliere; 

 notificarea de reziliere a contractului de furnizare a energiei electrice este un 

document distinct în forma stabilită de către furnizor şi conţine data la care 

se reziliază contractul, 

 fără a fi condiţionat de întreruperea alimentării cu energie de către OR a 

locului de consum respectiv. 

(Sursa: hotnews.ro) 

 

 50.000 de familii din Romania au fost selectate pentru recensamantul de 

proba. Ce vor trebui sa faca 

Institutul National de Statistica a selectat aproximativ 50.000 de gospodarii din 

Romania pentru a participa la un recensamant de proba, care va avea loc in luna 

martie 2021. 

 

Este vorba despre o etapa de pregatire a Recensamantului Populatiei si Locuintelor 

care va avea loc in semestrul I al anului 2022. 

Cum se va desfasura? 

 10-16 martie 2021: persoanele cuprinse in esantion se vor autorecenza prin 

completarea chestionarului online dupa preinregistrare; 

 22-31 martie 2021: cei care, din motive obiective, nu s-au putut autorecenza 

vor primi vizita unui recenzor pentru realizarea interviului fata-in-fata. 

Care este scopul recensamantului? 

 

Scopul Recensamantului populatiei si locuintelor de proba este doar de testare a 

capacitatii de colectare, stocare si prelucrare a datelor de recensamant. 

 

In Romania se va realiza Recensamantul Populatiei si Locuintelor in 2022. 

https://ziare.com/economie/stiri-economice/licitatie-cfr-proiect-european-40-de-milioane-1663949
https://ziare.com/economie/stiri-economice/licitatie-cfr-proiect-european-40-de-milioane-1663949
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Informatiile privind esantionul selectat din fiecare localitate, pentru recensamantul 

de proba, o sa fie publicate pe site-ul directiei teritoriale de statistica din fiecare 

judet. 

 

Recensamantul din 2022 se va desfasura predominant online si este recomandata 

aceasta metoda din cauza pandemiei de COVID-19. 

Cum se poate autocenzura fiecare persoana? 

 

Pasul unu consta in completarea formularului de preinregistrare, pentru membrii 

gospodariei, disponibil la adresa: https://rpl.insse.ro/ sau accesand codul QR din 

pliantul primit in cutia postala; 

 

Pasul doi consta in completarea chestionarului individual, accesandu-si propriul 

chestionar prin link-ul primit pe adresa de email indicata de fiecare, la 

preinregistrare. 

 

Preinregistrarea de la pasul unu este indispensabila pentru a primi link-ul de 

accesare a chestionarului individual. 

 

Autorecenzarea se va putea realiza de pe orice telefon mobil tip smartphone, 

tableta, laptop sau PC. 

 

In cazul in care unele dintre persoanele care fac parte din esantionul 

recensamantului de proba, din motive intemeiate, nu se vor putea autoinregista, vor 

primi vizita recenzorului la adresa de resedinta pentru completarea chestionarului 

prin metoda interviului fata-in-fata. 

 

Recensamantul de proba se va desfasura in trei etape: 

 

 Faza 1: pana in 9 martie a.c.- pregatirea bazei de date cu variabilele de 

recensamant preluate din surse administrative si precompletarea 

chestionarelor individuale; 

https://rpl.insse.ro/
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 Faza 2: 10 - 16 martie a.c. - auto-recenzarea (completarea chestionarelor 

online de catre persoanele din gospodariile cuprinse in esantion); 

 Faza 3: 22 - 31 martie a.c. - deplasarea recenzorilor in teren pentru realizarea 

interviurilor fata-in-fata in cazul persoanelor/gospodariilor unde, din motive 

obiective, nu s-a putut efectua autorecenzarea. 

 

Datele colectate la recensamantul de proba nu vor fi facute publice si nici 

diseminate in vreun fel. 

(Sursa: ziare.com) 

 

 Polițiștii renumără voturile de la primăria Sectorului 1 al Capitalei 

Poliţia Capitalei a demarat procedura de renumărare a voturilor de la alegerile 

locale din Sectorul 1 din Bucureşti, câștigate de Clotilde Armand. Este pentru 

prima dată în istoria recentă când numărătoarea voturilor se reia prin procedură 

penală, după validarea mandatului primarului ales. Legea electorală nu 

reglementează o astfel de situaţie, în timp ce legea penală ar putea duce la 

anulLarea mandatului primarului ales. 

Rezultatul alegerilor locale din septembrie 2020 nu mai poate fi schimbat, 

deoarece mandatul câștigat a fost validat de judecător, iar Clotilde Armand a depus 

jurământul de investitură, susține președintele Autorității Electorale Permanente. 

Important nu este numărul voturilor câștigate, ci modul în care au fost obținute, 

explică fostul judecător militar Constantin Udrea. 

Din punct de vedere penal, o eventuală anulare a mandatului ar putea avea 

consecințe și asupra documentelor semnate de primar doar dacă ar fi atacate în 

instanță. Va dura însă până la o soluție finală. După ce se termină renumărarea 

voturilor la sectorul 1 și se adună toate probele, procurorul decide dacă trimite sau 

nu dosarul în instanță. 
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Până la ora difuzării știri, primarul Sectorului 1 nu a răspuns solicitării TVR de a 

prezenta un punct de vedere privind acest subiect. 

(Sursa: stiri.tvr.ro) 

 

 Parlamentul a deblocat angajările în instituțiile publice / Posturile vacante 

se pot ocupa doar prin concurs 

Camera Deputaţilor a modificat, miercuri, ordonanţa de urgenţă a Guvernului 

183/2020 și a introdus posibilitatea desfăşurării, pe o perioadă de 6 luni, a 

concursurilor pentru ocuparea posturilor vacante în instituţiile şi autorităţile 

publice. 

Legea a fost votată cu o largă majoritate fiind susținută de PNL, USR PLUS, 

UDMR, PSD și AUR. Un singur parlamentar PSD a votat împotrivă. 

"Prin derogare de la dispoziţiile art. 27 alin.(3) din Legea nr.55/2020 privind unele 

măsuri pentru prevenirea şi combaterea efectelor pandemiei de COVID19, cu 

modificările şi completările ulterioare, pe o perioadă de 6 luni de la data intrării în 

vigoare a legii de aprobare a prezentei ordonanţe de urgenţă, se pot desfăşura 

concursurile pentru ocuparea posturilor şi funcţiilor vacante şi temporar vacante 

din cadrul instituţiilor şi autorităţilor publice, cu încadrare în sumele aprobate în 

buget pentru anul 2021", prevede textul adoptat de deputaţi. 

Amendamentul, introdus de membrii Comisiei pentru muncă şi adoptat de plen, 

este motivat prin faptul că "administraţia publică se confruntă cu un număr mare de 

pensionări şi plecări din sistem, iar în ultimul an ocuparea posturilor a fost 

suspendată, ceea ce face necesară această măsură, de ocupare a posturilor vacante 

şi temporar vacante". 

Camera Deputaţilor este for decizional, proiectul de lege merge la promulgare la 

președintele Klaus Iohnnis. 

(Sursa: hotnews.ro) 
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 OFICIAL - Câți funcționari publici sunt, de fapt, în România 

Numărul total de funcţii publice era, la sfârşitul anului trecut, de 173.655, din care: 

133.067 funcţii publice ocupate; 4.193 funcţii publice temporar ocupate; 7.390 

funcţii publice temporar vacante; 29.005 funcţii publice vacante, conform 

raportului de activitate al Agenţiei Naţionale a Funcţionarilor Publici (ANFP), care 

consemnează şi că în cursul anului 2020 a fost creată secţiunea ”Adresaţi o 

întrebare” pe site-ul Agenţiei şi a fost înfiinţată o linie telefonică dedicată acordării 

de consiliere de specialitate. 

”Aflăm din raportul ANFP că numărul total de funcţii publice, la data de 

31.12.2020, era de 173.655, din care: 133.067 funcţii publice 

ocupate; 4.193 funcţii publice temporar ocupate; 7.390 funcţii publice temporar 

vacante; 29.005 funcţii publice vacante. Au fost organizate concursuri de recrutare 

pentru ocuparea funcţiilor publice de execuţie/conducere, respectiv concursurile de 

promovare în funcţii publice de conducere pentru 4.770 de funcţii publice”, anunţă 

Ministerul Dezvoltării, în a cărui subordine se află ANFP, informează News.ro. 

“O primă decizie pe care am luat-o în calitate de preşedinte al ANFP a fost aceea 

de a asigura o mai bună transparentizare a concursurilor. Pentru a garanta 

competiţia deschisă, concursurile trebuie să beneficieze de publicitate adecvată. 

Oamenii dau valoarea muncii în orice loc şi pentru a fi siguri că acest lucru se 

întâmplă şi în sistemul public, trebuie să pornim cu începutul – crearea cadrului 

pentru un proces transparent de recrutare”, a declarat Liviu Mălureanu, 

preşedintele ANFP. 

În anul 2020, ANFP a gestionat 11 proiecte cu finanţare externă. Valoarea 

cumulată a proiectelor la data de 31.12.2020 era de 90.296.153,82 lei 

(aprox. 18.894.361,54 euro). 

Situaţia generată de pandemie a impus adaptarea la noi modalităţi de muncă. Un 

exemplu în acest sens îl reprezintă extinderea utilizării semnăturii electronice în 

corespondenţa oficială şi organizarea online a evenimentelor şi a stagiilor de 

practică pentru studenţi. 
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”În ceea ce priveşte noutăţile, în cursul anului 2020 a fost creată 

secţiunea ”Adresaţi o întrebare” pe site-ul Agenţiei şi a fost înfiinţată o linie 

telefonică dedicată acordării de consiliere de specialitate. Pe site se 

găsesc răspunsuri la 109 întrebări, pe tematici 

precum: mobilitatea, recrutarea şi promovarea funcţionarilor 

publici, drepturile funcţionarilor publici, suspendarea raportului de 

serviciu, obligaţiile funcţionarilor publici, reorganizarea instituţiei 

publice, comisii de disciplină, răspunderea funcţionarului 

public, perfecţionarea profesională”, indică raportul. 

Direcţiile de acţiune ale ANFP, pentru anul 2021, au în vedere regândirea şi 

modernizarea serviciului public, prin susţinerea activă a digitalizării, atragerea de 

finanţare externă,  derularea de parteneriate cu societatea civilă. 

“Voi urmări dezvoltarea unor proiecte strategice care să aducă rezultate evidente şi 

imediate, pentru că sectorul public are nevoie de reforme profunde în ceea ce 

înseamnă managementul resurselor umane”, a declarat preşedintele ANFP. 

(Sursa: stirpesurse.ro) 

 

 Florin Cîțu l-a demis pe șeful Achizițiilor Publice din cauza companiilor 

chineze care vor să obțină licitații în România 

Premierul României, Florin Cîțu, a decis să-l demită pe șefului Achizițiilor 

Publice, Eugen Cojoacă, la doar o lună de la numire. 

Înlocuirea președintelui Agenției Naționale de Achiziții Publice (ANAP), subiect 

despre care publicația de specialitate Club Feroviar a relatat zilele trecute în 

exclusivitate, a avut loc în urma unei scrisori oficiale adresate de către acesta 

premierului Florin Cîțu cu doar o zi înainte de destituirea sa. Cojoacă a refuzat să 

se supună orbește, atrâgând atenția premierului asupra unor riscuri. Club Feroviar a 

intrat în posesia corespondenței oficiale care l-a iritat pe Florin Cîțu atât de mult. 

Adresa trimisă premierului de către ANAP nu este una irevențioasă, ci conține o 

trecere în revistă a riscurilor și problemelor pe care le-ar avea România dacă ar 

pune în practică o modificare a legislației achizițiilor publice, în sensul excluderii 

companiilor provenite din state terțe la licitațiile curente, dar și viitoare. 

https://clubferoviar.ro/exclusiv-scrisoarea-care-l-a-enervat-pe-citu-si-a-dus-la-schimbarea-seful-achizitiilor-publice-la-doar-o-luna-de-la-numire/
https://clubferoviar.ro/exclusiv-scrisoarea-care-l-a-enervat-pe-citu-si-a-dus-la-schimbarea-seful-achizitiilor-publice-la-doar-o-luna-de-la-numire/
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Scrisoarea vine după ce la finele lunii ianuarie, Ministerul Transporturilor, prin 

semnătura secretarului de stat Horațiu Lucian Cosma, un inginer IT numit în 

funcție de ministrul Transporturilor, Cătălin Drulă, și el inginer IT, a solicitat 

ANAP o linie și mai dură față de participarea companilor din state terțe la licitații. 

Dacă în prima formă de la jumătatea lunii trecute era prevăzută posibilitatea ca o 

autoritate contractantă să facă anumite excepții, în ultima variantă excepțiile nu 

mai erau posibile. Practic, orice autoritate contractantă era obligată să excludă 

companile din state terțe indiferent de circumstanțe. Cu orice riscuri. 

Potrivit ultimei propuneri a Ministerului Transporturilor, singurele țări terțe 

acceptate la licitații, ar urma să fie cele care au semnat un acord privind Achizițiile 

Publice cu UE, cele în curs de aderare la UE sau cele care au acorduri bilaterale 

sau multilaterale cu UE în domeniu. 

Care este miza. Explicația tergiversărilor lui Gigi Gavrilă 

Modificările au loc în contextul în care companiile chineze participă la licitații de 

miliarde de euro pentru achiziții de material rulant și realizarea unor lucrări de 

infrastructură. Pe zona feroviară, compania chineză CRRC, asociată cu Astra 

Vagoane Arad, a depus o ofertă pentru livrarea a 40-80 de trenuri electrice 

regionale către Autoritatea pentru Reformă Feroviară (ARF). Tot asocierea este 

interesată de o altă importantă licitație, cea pentru 20-40 de trenuri electrice inter-

regionale, tot la ARF. Deși sunt mai multe decizii ale CNSC și instanțelor de 

judecată favorabile CRRC, ARF trenează punerea acestora în aplicare, așteptând 

probabil intrarea modificărilor menționate la achizițiile publice în vigoare. Cu toate 

acestea, șeful ARF, Gigi Gavrilă a rămas în funcție, fapt care poate indica totalul 

acord al Guvernului față de politica acestuia de tergiversare a licitațiilor. 

Propunere românească de un radicalism desăvârșit 

În urma solicitării Ministerului Transporturilor, ANAP a decis să se adreseze (din 

nou) Comisiei Europene pentru a obține opinia acesteia. Comisia Europeană a 

informat ANAP: 

 propunerile sunt în limitele legislației achizițiilor publice, însă nu este 

exclusă necesitatea unor evaluări juridice extinse, dincolo de Directive. 
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 România trebuie să dea dovadă de „un anumit grad de flexibilitate privind 

acceptarea ofertanților” 

 trebuie acceptate țările care au semnate acorduri internaționale în urma 

cărora UE e obligată să asigure acces la piață. Acest ultim caz nici măcar nu 

fusese luat în calcul de către șefii Ministerului Transporturilor. (Este grăitor 

faptul că rigizii funcționari ai Comisiei Europene sfătuiesc România să fie 

mai flexibilă). 

Aplicarea modificărilor inclusiv la procedurile curente ridică probleme de 

legalitate. Toate aceste lucruri sunt doar opinii ale DG GROW, decizia finală fiind 

a Curții Europene de Justiție. 

România mai curajoasă decât Franța. Grecia, singura țară UE care a blocat 

companiile din țări terțe, cu „dedicație” Turcia 

În adresa trimisă premierului Cîțu, șeful ANAP observa faptul că inclusiv Franța 

nu a avut curajul de a adopta de una singură măsuri de respingere a companiilor 

provenite din state terțe, deși pare deranjată. În loc să îi modifice legislația de una 

singură, cum vrea România să facă, Franța cere o „consolidare la nivel european cu 

măsuri și orientări privind operaționalizarea posibilităților de a exclude ofertanții 

din țări terțe în conformitate cu angajamentele internaționale ale Uniunii 

Europene”. ANAP atenționează că Franța nu și-a asumat modificarea legislației 

naționale anterior modificării cadrului normativ european (după cum vrea să facă 

Guvernul Florin Cîțu). Într-o notă adresată ANAP, Direcția de Comerț Exterior 

informează că Franța este în căutarea statelor europene care să i se alăture la 

promovarea legislației anti țări terțe și avertizează că odată astfel de măsuri 

adoptate, există posibilitatea adoptării unor măsuri de retorsiune de către China. 

De ce este o idee proastă 

În adresa trimisă premierului, Eugen Cojocea nu respinge direct solicitările 

Guvernului, dar avertizeză: 

trebuie efectuate evaluări juridice extinse dincolo de legislația achizițiilor. Sunt 

necesare analize privind schimburile comerciale externe. 
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Curtea de Justiție a UE nu are decizii pe tema interzicerii participării companiilor 

din state membre și există riscul chemării în judecată a României cu adoptarea 

unor sancțiuni pecuniare importante împotriva noastră. 

Există zone în care statele terțe au exclusivități, gen ventilatoarele medicale, 

măștile medicale. Un blocaj la achiziția acestora din state terțe ar fi dramatic în 

contextul actualei pandemii. 

Excluderea companiilor din licitațiile curente contravine normelor de drept comun. 

E o practică uzuală ca modificările să privească procedurile aflate în faza anunțului 

de intenție. 

Chiar adoptată o legislație precum cea dorită de Guvern, nu există protecție 

împotriva companiilor din state terțe. Aceastea pot înființa societăți mixte în 

România, filiale caz în care participarea nu ar putea fi interzisă nici pe baza noilor 

modificări (adică exact ce a cerut China companiilor din alte state pentru a le 

accepta pe teritoriul ei). 

Documentele deținute de Club Feroviar demonstrează că în luna scursă de la 

numirea sa, Eugen Cojoacă a purtat o întreagă corespondență cu Ministerul 

Economiei, DG GROW, Ministerul Transporturilor, Ambasadorul României pe 

lângă CE, corespondență destinată clarificării problemei. Potrivit DG GROW 

dintre toate țările UE, Grecia este singura ce are prevederi în legislație privind 

participarea la licitații a firmelor din țări terțe. Aceasta a adoptat o astfel de 

legislație, nu atât impotriva companiilor chineze, foarte active în Grecia, cât 

împotriva companiilor turce. 

CNAIR se plânge de participare agresivă 

Pe zona de infrastructură rutieră, Club Feroviar deține documente ce arată că 

CNAIR s-a plâns în mod oficial de numărul mare de companii chineze și turce 

participante la licitații. „CNAIR se confruntă cu o participare agresivă a 

ofertanților din afara UE, precum Republica Chineză sau Turcia”, se plângea 

conducerea companiei de stat către Reprezentantul României la CE, Luminița 

Odobescu. CNAIR dădea chiar exemple de contracte încheiate deja cu firme 

chineze sau unde chinezii s-au clasat pe primul loc.  
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„Vă rugăm să ne informați dacă România, ca stat membru al UE pentru a combate 

valul de participanți din Republica Populară Chineză, poate să impună anumite 

restricții privind participarea ofertanților din cadrul țărilor non-UE la licitațiile cu 

fonduri europene nerambursabile astfel încât să fie incurajată participarea cu 

precădere a agenților economici din statele Uniunii Europene și/sau Europa”, scria 

conducerea CNAIR Luminiței Odobescu. 

În toată această dezbatere poate fi de înțeles dorința entităților europene de a 

exclude din licitații companiile provenite din țări terțe în care participarea firmelor 

europene este interzisă sau îngreunată artificial, în favoarea companiilor locale. 

(Sursa: stiripesurse.ro) 

 

 Capitala va avea iarna viitoare o centrală provizorie. Nicușor Dan: Avariile 

la termoficare o să fie punctuale 

Primarul general al Capitalei, Nicuşor Dan, a declarat, miercuri,  la Digi24, că anul 

viitor va exista o centrală provizorie la Titan, iar asta va face ca avariile la 

termoficare să fie doar unele punctuale, cu mult reduse față de cele din iarna 

aceasta. 

"În iarna asta am avut două tipuri de probleme, fie au fost avarii pe conducte, fie au 

fost avarii la CET (...). Iarna viitoare o să fie mult mai bine, pentru că o să avem o 

centrală. Avem o mare problemă pe est, pentru că e circuitul foarte mare, o să 

avem o centrală provizorie la Titan, unde s-a desfiinţat acum mai mulţi ani centrala 

şi iarna viitoare o să stăm mult mai bine decât iarna asta. Cu acea centrală, avariile 

o să fie punctuale", a spus Nicuşor Dan la Digi24. 

Acesta a explicat că sunt două direcţii pe care se va merge pentru rezolvarea 

problemelor majore privind termoficarea din Capitală. Pe de o parte, sunt lucrări de 

reparaţii care au început, pe 15 kilometri, în februarie, iar pentru alţi 40 de 

kilometri de conducte va avea loc o licitaţie. Pe de altă parte, a spus edilul, sunt 

bani europeni care trebuie atraşi pentru lucrări în termoficare. 

"În momentul de faţă avem un call center în primărie, unde oamenii se plâng când 

există avarii. În ultimele săptămâni lucrurile au fost mult mai bune.  
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Există undeva la 5% unde livrarea este sub parametri, în sensul în care sunt la cap 

de linie şi nu ajunge presiunea ca să dea căldură în parametri", a mai afirmat 

primarul general al Capitalei. 

(Sursa: Digi 24) 

 

Adrian-Ştefan Cîrstea şi Csongor Oltean - numiţi secretari de stat la 

Ministerul Tineretului şi Sportului 

Adrian-Ştefan Cîrstea şi Csongor Oltean au fost numiţi în funcţia de secretar de 

stat la Ministerul Tineretului şi Sportului, prin decizii ale prim-ministrului Florin 

Cîţu publicate, miercuri, în Monitorul Oficial. 

 

Prin alte decizii ale premierului, Andra-Mihaela Costache şi Dragoş-Florin Coman 

au fost eliberaţi din funcţia de secretar de stat la Ministerul Tineretului şi 

Sportului.  

(Sursa: stiri.tvr.ro) 

 

 ANCOM: Bugetul de stat ar putea câștiga din vânzarea frecvențelor 5G 

peste 3,6 miliarde de lei 

Încasările la bugetul de stat rezultate din vânzarea întregului spectru de frecvenţe 

5G ar putea depăşi lejer 3,6 miliarde de lei (720 milioane de euro), calculat la un 

preţ total de pornire de 2,5 miliarde de lei, cum este specificat în proiectul Legii 

bugetului pe anul 2021, a declarat, miercuri, într-o conferinţă online, Eduard 

Lovin, vicepreşedintele Autorităţii Naţionale pentru Administrare şi Reglementare 

în Comunicaţii. 

"Ca să vă demonstrez beneficiile tehnologiei 5G pentru aportul la bunăstarea unei 

economii, aţi văzut în proiectul Legii bugetului de stat pe 2021 că 2,5 miliarde de 

lei, adică peste 510 milioane de euro (0,3% din PIB), vor fi din valorificarea 

licenţelor aşa-zis 5G, de fapt suma preţurilor de pornire ale licitaţiei ANCOM.  
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Dacă va fi organizată licitaţia de frecvenţe, conform prevederilor noului Cod al 

Comunicaţiilor, directivă aflată acum în transpunere naţională, ar putea genera alte 

210 milioane de euro (aproximativ un miliard de lei), cu plata peste circa trei ani, 

pentru drepturi care încep din 2026 în banda de frecvenţe pentru Europa. Astfel, 

dacă la licitaţia organizată conform noii Directive s-ar vinde tot spectrul la preţul 

de pornire, încasările ar putea depăşi lejer 720 de milioane de euro (3,6 miliarde de 

lei). De fapt, Codul ar permite aprobarea de licenţe pe perioade un pic mai lungi 

pentru o armonizare la nivelul întregii Uniuni Europene. Pe construcţia consultată 

în 2019, anterior demersului de transpunere a Codului Comunicaţiilor, suma 

preţurilor de pornire era aproximativ de 580 de milioane de euro şi acestea sunt 

cifre legate strict de licitaţia 5G. Toate taxele de licenţă merg la bugetul de stat. Nu 

rămâne niciun leu la ANCOM", a spus Lovin, citat de Agerpres. 

Oficialul ANCOM a menţionat, totodată, că instituţia pe care o reprezintă a 

contribuit, anil trecut, cu 700 de milioane de lei la bugetul de stat, sumă rezultată 

dintr-un excedent din anii anteriori, pentru a sprijini autorităţi publice în vederea 

diminuării efectelor cauzate de pandemie. 

"Anul trecut, în plină stare de urgenţă, operatorii au mai plătit alte 60 de milioane 

de euro (aproximativ 290 milioane de lei) tot pentru licenţele în banda de 2,1 MHz, 

cunoscute în termeni populari ca 3G, care au fost prelungite conform obligaţiilor 

legale de către ANCOM. Statul român încasează în total alte 110 milioane de euro 

din prelungirea acestor licenţe pentru că alături de cele 60 de milioane de euro, alte 

50 de milioane de euro (aproximativ 250 de milioane de lei) vor fi plătiţi în 

noiembrie, anul acesta, tot la bugetul de stat. Tot anul trecut, ANCOM a contribuit 

cu 700 de milioane de lei, excedentul din anii anteriori, la bugetul de stat, în timpul 

stării de urgenţă, pentru a sprijini şi celelalte autorităţi publice în diminuarea 

efectelor cauzate de pandemie", a subliniat vicepreşedintele Autorităţii de 

reglementare în comunicaţii. 

Conform statisticii ANCOM, la momentul actual, în România există 768 de staţii 

de bază 5G, iar serviciile comerciale de acest tip sunt disponibile în 34 de 

localităţi, dintre care în zece mari municipii: Bucureşti, Timişoara, Iaşi, Cluj-

Napoca, Braşov, Sibiu, Constanţa, Oradea, Craiova şi Ploieşti. 

https://www.agerpres.ro/economic-intern/2021/02/24/lovin-ancom-incasarile-la-buget-din-vanzarea-intregului-spectru-5g-ar-putea-depasi-3-6-miliarde-de-lei--667246
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La începutul lunii februarie a acestui an, ANCOM a anunţat, în Planul de acţiuni al 

instituţiei pentru 2021, că va adopta în acest an o decizie privind organizarea 

procedurii de selecţie pentru acordarea drepturilor de utilizare a spectrului radio 

disponibil în vederea implementării noilor tehnologii (5G) şi desfăşurarea propriu-

zisă a licitaţiei. 

Pe data de 29 ianuarie 2020, Comisia Europeană (CE) a aprobat setul comun de 

instrumente cuprinzând măsuri de atenuare convenite de statele membre pentru a 

răspunde riscurilor de securitate legate de introducerea tehnologiei 5G, a cincea 

generaţie de reţele mobile. 

(Sursa: Agerpres) 

 

 România se blindează în fața Rusiei! Vicepreședintele Comisiei de apărare: 

'Țara noastră devine garantul securității întregii Europe si NATO' 

Pentru prima dată în istorie, după episodul "Crimea", România devine garantul 

securității întregii Europe si NATO pe amenințări strategice ce pot fi generate din 

cel mai mare "portavion" din Marea Neagră și Rusia, afirmă vicepreședintele 

Comisiei de apărare din Camera Deputaților, Bogdan Rodeanu. 

„Sâmbătă au intrat prin portul Constanța primele componente ale sistemelor 

Himars achiziționate de Romania. Asta înseamnă capacități defensive, vectori sol-

sol cu eficiență de până la 300 km. Azi am votat în Plenul Camerei Deputaților 

achiziția Sistemelor SIML: un sistem defensiv de rachete sol-nava cu bătaie de 

până la 300 km. Pentru prima dată în istorie, după episodul Crimea, România 

devine garantul securității întregii Europe si NATO pe amenințări strategice ce pot 

fi generate din cel mai mare portavion din Marea Neagră și Federația Rusă; din 

peninsula Crimea, din bazinul Mării Negre. Lucrăm din plin cu partenerii NATO 

pe controlul aerian, prin escadrilele noastre F-16 /Mig21 și bazele Borcea și Mihail 

Kogălniceanu”, afirmă Bogdan Rodeanu, deputat USR, informează Mediafax. 

El menționează că sunt așteptate, pentru instalare, primele interceptoare Patriot și 

că va fi lansatp, în curând, procedura pentru Shorad VShorad. 
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„Putem fi mândri că suntem români. Țara noastră va asigura și va garanta 

stabilitatea și securitatea unui întreg continent. Securitatea Europei, dar și a unei 

Alianțe: NATO - de aici, de pe Flancul de Est. Etapa 2 a fost finalizată”, conchide 

Rodeanu. 

(Sursa: stiripesurse.ro) 

 

 Klaus Iohannis participă reuniunea Consiliului European: se discută noile 

strategii împotriva Covid-19 

Președintele Klaus Iohannis participă, joi și vineri, la reuniunea extraordinară a 

Consiliului European, unde principalele discuții vor fi despre pandemia de 

COVID-19 și lecțiile învățate, precum și cooperarea la nivel UE și 

complementaritatea EU-NATO. 

Reuniunea extraordinară a Consiliului European, la care participă și președintele 

României, Klaus Iohannis, va avea loc joi și vineri, în format de videoconferință, 

informează Mediafax. 

Potrivit Administrației Prezidențiale, agenda discuțiilor va viza aspecte privind 

coordonarea Uniunii Europene în contextul pandemiei de COVID-19 și acțiunea în 

domeniul sănătății, cu accent pe lecțiile învățate din criza curentă, consolidarea 

rezilienței UE în domeniul sănătății și al managementului crizelor, în perspectiva 

creării unei Uniuni a Sănătății, precum și aspecte privind cooperarea internațională 

în domeniu. 

De asemenea, în cadrul discuțiilor vor fi abordate securitatea și apărarea, îndeosebi 

cooperarea la nivel UE și complementaritatea UE-NATO, și aspecte privind 

Vecinătatea Sudică a Uniunii Europene - o dezbatere strategică în baza 

Comunicării comune a Comisiei Europene și Înaltului Reprezentant al Uniunii 

pentru Afaceri Externe și Politica de Securitate privind un Parteneriat reînnoit cu 

Vecinătatea Sudică. 

(Sursa: stiripesurse.ro) 
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 România donează Republicii Moldova 20.000 doze de vaccin anti-Covid / 

Maia Sandu: Aceste doze vor fi suficiente pentru a imuniza tot personalul 

medical 

Guvernul a aprobat în ședința de miercuri un proiect de OUG care prevede donarea 

a 20.000 de doze de vaccin anti-COVID Republicii Moldova, a anunţat, miercuri, 

premierul Florin Cîţu. Acesta consideră că este cel mai important act normativ 

aprobat în ședința de miercuri. Maia Sandu, președintele Republicii Moldova, a 

reacționat imediat pe Facebook, spunând că este o veste foarte bună, dozele 

urmând să fie folosite pentru imunizarea personalului medical. 

 

"Este o donaţie pe care o vom face, este prima tranşă din cele 200.000 de 

vaccinuri pe care le trimitem în Republica Moldova", a spus Florin Cîțu. Acesta a 

precizat că ordonanța de urgență trebuie urmată și de o Hotărâre de Guvern care ar 

putea fi aprobată, în caz că este nevoie, într-o ședință online. 

 

Maia Sandu a mulțumit pentru acest ajutor. 

 

"O veste foarte bună pentru țara noastră! 

Acum câteva clipe Guvernul României a anunțat aprobarea Ordonanței de urgență 

prin care a fost reglementat ajutorul ce va fi oferit imediat pentru Republica 

Moldova. Acest ajutor imediat constă din 20 de mii de doze de vaccin, ceea ce 

constituie prima tranșă din cele 200.000 de doze de vaccin promise de România. 

Aceste doze de vaccin vor fi suficiente pentru a imuniza tot personalul medical. 

Suntem recunoscători Președintelui României, Klaus Iohannis, Prim-ministrului 

României, Florin Cîțu, și poporului român pentru donația de vaccin și 

solidaritatea imensă de care dau dovadă", a scris Maia Sandu pe contul său de 

Facebook. 

 

Nu este prima donație pe care România o face Republicii Moldova. Recent, 

România a donat Republicii Moldova echipamente medicale - măști, 

combinezoane și mănuși - de aproape 2,3 milioane de euro. "Mulţumesc România", 

a reacționat preşedinta Comisiei Europene, Ursula von der Leyen. 

(Sursa: hotnews.ro) 
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 Comisia Europeană vrea să prelungească cu 10 ani sistemul prin care cei 

care călătoresc în UE beneficiază de roaming gratuit 

Comisia Europeană a anunțat miercuri că va propunere prelungirea cu zece ani a 

actualului sistem de tarifare în telefonia mobilă, care permite utilizarea rezonabilă 

fără taxe suplimentare de roaming în spațiul Uniunii Europene. 

Pentru a se asigura că cetățenii continuă să beneficieze de roaming fără costuri 

suplimentare atunci când călătoresc în UE, Comisia a propus un nou regulament 

privind roaming-ul. Într-un moment în care călătoriile neesențiale sunt descurajate, 

aceasta este o acțiune importantă pentru pregătirea unui viitor mai bun. 

Noul regulament va prelungi normele actuale, care urmează să expire în 2022, 

pentru încă 10 ani. 

"Noile reguli vor asigura şi acces eficient la servicii de urgenţă, inclusiv prin 

îmbunătăţirea prezentării unor mijloace alternative pentru persoane cu dizabilităţi, 

precum şi prin creşterea modalităţilor de înştiinţare privind utilizarea serviciilor cu 

TVA în roaming", precizează Comisia Europeană în comunicat. 

Tarifele de roaming ale UE au fost eliminate la 15 iunie 2017 și, de atunci, aproape 

170 de milioane de cetățeni beneficiază de roaming gratuit și pot rămâne conectați 

când călătoresc în cadrul pieței unice. 

„Oriunde ne aflăm în Europa, putem lua legătura cu cei dragi, putem discuta despre 

activități și putem distribui informații de pe drum fără a ne face griji pentru facturi 

scumpe. Sfârșitul taxelor de roaming este un prim exemplu despre modul în care 

UE menține conectați milioane de cetățeni, îmbunătățindu-le viețile”, afirmă 

Margrethe Vestager, vicepreședinte executiv al Comisiei Europene pentru 

Adaptarea Europei la Era Digitală. 

„Milioane de europeni se bucură de beneficiile roamingului fără taxe suplimentare 

în spațiul UE. Este vorba despre un element central de succes al pieței comune. În 

Deceniul Digital al Europei, toată lumea trebuie să poată avea conectivitate 

excelentă oriunde se află în Europa, la fel ca acasă.  

https://ec.europa.eu/romania/news/20210224_regulament_roaming_ro
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Astăzi, putem confirma angajamentul nostru față de cetățeni. În paralel, lucrăm 

pentru susținerea investițiilor în infrastructura adecvată”, a declarat, la rândul său, 

Thierry Breton, comisarul UE pentru Piața Internă. 

(Sursa: Digi 24) 

 

 Industria aeriană dezvoltă o aplicație cu rol de permis de călătorie digital, 

care va afișa date despre testele și vaccinurile anti-COVID ale călătorilor. Are 

scopul de a evita procedura plasării în carantină și este programată să fie 

lansată luna viitoare. 

Permisul este creat de Asociația Internațională a Transportului Aerian (IATA), care 

cuprinde în prezent 290 de membri, printre care și TAROM și Blue Air. IATA 

speră ca această aplicație mobilă să fie soluția pentru redeschiderea granițelor și 

pentru zboruri în siguranță, fără a mai fi nevoie de carantină.  

Concepută drept “o soluție globală și standardizată pentru a valida și autentifica 

toate reglementările țărilor cu privire la regulile de călătorie în context pandemic”, 

aplicația va funcționa în patru moduri : 

 Va exista un registru global al reglementărilor pentru sănătate, astfel încât 

pasagerii vor putea verifica de ce au nevoie pentru a putea călători spre 

destinațiile dorite.  

 Călătorii vor putea verifica registrul pentru testări și vaccinări, pentru a se 

programa înainte de plecare.  

 Laboratoarele și centrele de testare/vaccinare vor putea posta certificatele 

sau adeverințele pasagerilor direct în aplicație. 

 Ulterior, oamenii își vor administra identitatea digitală pentru călătorii 

contactless prin crearea versiunilor digitale ale pașapoartelor și stocarea 

documentelor necesare zborurilor.   

Permisul de călătorie IATA va fi disponibil pentru a fi descărcat de utilizatori pe 

iOS și Android spre sfârșitul lunii martie.  

(Sursa: biziday.ro) 
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 Creștere bruscă a prețurilor în UE și în Zona Euro, la începutul acestui an. 

Germania, Ungaria și România au avut cea mai mare inflație în ianuarie, dar 

Polonia are cea mai mare creștere a prețurilor din ultimul an. 

Germania (+1,4%) și Cehia (+1,3%) au înregistrat cele mai mari creșteri lunare ale 

inflației, urmate de Ungaria, Polonia și România, toate trei cu o creștere medie a 

prețurilor de +0,9%, în luna ianuarie. Creșterea anuală a prețurilor în Germania, 

cea mai mare economie europeană, a sărit de la -0,7% în decembrie, la +1,6% în 

ianuarie, posibil și pe fondul unui consum mai mare de energie, cauzat de valul de 

frig. 

 

Deși inflația anuală în Polonia (+3,6%), Ungaria (+2,9%) și Cehia (+2,2%) sunt în 

acest moment cele mai mari din UE, aceste țări înregistrează de fapt o ușoară 

reducere a creșterii prețurilor față de lunile de toamnă din 2020. În cazul României 

(+2%) creșterea medie a prețurilor din ianuarie a fost puternic influențată de 

tarifele la energie. 

Datele centralizate de Eurostat arată că deși diferențele sunt mari de la o țară 

europeană la alta, scumpirea energiei și a produselor alimentare au influențat cel 

mai mult creșterile de prețuri din opt țări membre, în timp ce țările turistice 

(Grecia, Italia, Spania, Portugalia) au suferit scăderi de prețuri, posibil din cauza 

restricțiilor care au anulat practic vacanțele de iarnă. 
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O analiză publicată astăzi de Financial Times arată că fabricile și uzinele din 

Uniunea Europeană au început deja să crească prețurile produselor industriale din 

cauza crizei de cipuri și semiconductori, dar acest fenomen nu se vede încă în 

datele publicate de Eurostat pentru luna ianuarie, ci sugerează mai degrabă faptul 

că prețurile vor continua să crească în Uniunea Europeană. 

(Sursa: biziday.ro) 

 

 Bursele europene vor atinge niveluri record până la sfârșitul anului 2021 

(sondaj) 

O revenire a profiturilor corporative va duce bursele europene la niveluri record 

până la sfârșitul anului 2021, un an în care stimulentele fiscale și monetare masive 

și vaccinurile COVID-19 vor sprijini recuperarea economiei continentului, anunță 

Reuters. 

Un sondaj Reuters realizat în rândul a 24 de administratori de fonduri, strategi și 

brokeri chestionați în ultimele două săptămâni estimează că indicele pan-european 

STOXX 600 va urca la niveluri văzute ultima oară înainte de prăbușirea pieței 

pandemiei din 2020 și va atinge 440 de puncte până la sfârșitul anului, potrivit 

mediafax.ro. 

Pe baza închiderii de marți, de 411,32 puncte, aceasta ar reprezenta un câștig de 

7% pentru indicator. 

În timp ce indicele bursier global al MSCI a atins în mod regulat niveluri record 

din august, acțiunile europene nu au reușit să revină la maximele din februarie 

2020. 

Economiile europene se redeschid doar treptat, în mare parte din cauza lentorii 

procesului de vaccinare, însă prognoza pentru sfârșitul anului 2021 este cu 10 

puncte mai mare decât în noiembrie. 

Un plus de încredere va veni și din îmbunătățirea treptată a profiturilor corporative 

până la nivelurile pre-COVID 19 și apoi spre noi maxime. 

https://www.ft.com/content/7aef28eb-ce0c-49a4-b7cc-06d89478c44c


CNSLR Fratia |  Revista Presei 25 februarie 2021 38 

 

Trimestrul patru a fost promițător până acum. Aproximativ 68% din rezultate 

depășesc estimările, conform datelor Refinitiv. 

Bank of America Global Research a avertizat că o evoluție surprinzătoare a 

inflației ar pune în pericol bursele europene. 

Potrivit sondajului, indicele FTSE 100 din Marea Britanie este așteptat să ajungă la 

7.025 puncte până la sfârșitul anului 2021, în creștere cu 6,0% față de închiderea 

de marți. 

CAC 40 din Franța era așteptat să câștige 4,1% până la 6.019 puncte, FTSE MIB 

din Italia să crească cu 7% până la 24.550 de puncte și IBEX din Spania să crească 

cu 4,8% la 8.650 de puncte. Indicele DAX din Germania este așteptat să crească cu 

5,7%, până la 14.650 de puncte. 

(Sursa: stiripesurse.ro) 

 

 Prețul petrolului urcă la cel mai înalt nivel din ultimele 13 luni, pe fondul 

reducerii livrărilor 

Prețurile petrolului au crescut joi, pentru a patra sesiune consecutivă, la cel mai 

înalt nivel din ultimele 13 luni, susținute de politicile de relaxare monetară și de 

producția mai mică din Statele Unite, anunță Reuters. 

Petrolul Brent cu livrarea în aprilie a câștigat 19 cenți, 0,3%, până la 67,23 dolari 

pe baril, în timp ce referința americană West Texas a ajuns la 63,30 dolari pe baril, 

în creștere cu 8 cenți, sau 0,1%, potrivit mediafax.ro. 

Ambele contracte au atins cel mai mare nivel din ianuarie 2020, la începutul 

sesiunii, cu Brent la 67,44 dolari și WTI la 63,67 dolari. 

Asigurările oferite d eFED că ratele dobânzilor vor rămâne scăzute pentru o vreme 

au stimulat apetitul pentru risc al investitorilor. 

Vremea rece din Texas a provocat redus producția de petrol de țiței cu peste 10%, 

sau 1 milion de barili pe zi (bpd) săptămâna trecută, a anunțat Energy Information 

Administration. 
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Aprovizionarea cu combustibil a celui mai mare consumator de petrol din lume s-

ar putea, de asemenea, să se înrăutățească, întrucât intrările sale de petrol pentru 

rafinărie au scăzut la cel mai redus nivel din septembrie 2008. 

Organizația țărilor exportatoare de petrol și aliații acestora, inclusiv Rusia, un grup 

cunoscut sub numele de OPEC +, urmează să se întâlnească pe 4 martie. 

Grupul va discuta o reducere modestă a livrărilor de petrol din aprilie, având în 

vedere redresarea prețurilor, au spus surse OPEC +, deși unii sugerează menținerea 

constantă pentru moment, având în vedere riscurile legate de evoluția pandemiei. 

(Sursa: stiripesurse.ro) 

 

 SUA: Biden a revocat interdicţii de viză impuse de Trump pentru solicitanţi 

de carte verde şi lucrători temporari 

Preşedintele american Joe Biden a revocat un anunţ oficial al predecesorului său 

care a blocat mulţi solicitanţi de "cărţi verzi" (green cards) şi lucrători străini 

temporari să pătrundă pe teritoriul SUA, informează Reuters. 

 

Fostul preşedinte Donald Trump a anunţat aceste interdicţii anul trecut, 

argumentând că acest măsuri sunt necesare pentru a-i proteja pe lucrătorii 

americani în contextul nivelului ridicat al ratei şomajului cauzat de pandemia 

noului coronavirus. 

 

Joe Biden a respins acest raţionament, printr-o declaraţie oficială făcută miercuri 

prin care au fost anulate interdicţiilor de viză. Preşedintele democratic a spus că 

deciziile predecesorului său au împiedicat familii să se reunească în SUA şi au 

dăunat afacerilor americane. 

 

Democratul Joe Biden s-a angajat să revizuiască multe din politicile de imigraţie 

dure ale fostului preşedinte republican Donald Trump. 

 

Susţinători ai imigranţilor au insistat în ultimele săptămâni pentru ca actualul lider 

de la Casa Albă să ridice interdicţiile de viză, care urmau să expire pe 31 martie. 
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În octombrie anul trecut, un judecător federal din California a blocat decizia 

preşedintelui Trump de a interzice acordarea de vize pentru lucrători străini 

temporari deoarece a afectat sute de mii de companii americane care au luptat în 

instanţă împotriva acestei politici.  

(Sursa: Agerpres) 

 


